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آیتالله هادوی تهرانی تشریح کرد:

سرنوشت سهگانه انسانها در برزخ و دوگانه در قیامت

آیتالله مهدی هادوی تهرانی، استاد سطح خارج حوزه علمیه، گفت: انسانها در برزخ سه دسته هستند، برخی در

بهشت برزخی، برخی در جهنم برزخی و برخی هم در حالت خواب هستند، ولی در قیامت مردم دو گروه هستند یا

جهنمی و یا بهشتی.

آیت الله مهدی هادوی تهرانی، استاد سطح خارج حوزه علمیه، گفت: انسان ها در برزخ سه دسته هستند، برخی در بهشت
برزخی، برخی در جهنم برزخی و برخی هم در حالت خواب هستند، ولی در قیامت مردم دو گروه هستند یا جهنمی و یا بهشتی.

مهدی هادوی تهرانیبه گزارش ایکنا، آیت الله مهدی هادوی تهرانی، استاد سطح خارج حوزه علمیه، ۲۱ فروردین ماه در ادامه
تفسیر سوره مبارکه حضرت مریم(س) در شبستان دارالتلاوة مسجد اعظم قم، گفت: بارها در مباحث تفسیری اشاره شد که
قرآن کریم بیش از آن که روش گفتاری باشد، تصویری است یعنی در ذهن مخاطب، تصویرسازی می کند و این تصویر به همراه
جذابیت موسیقیایی در دل مخاطب می نشیند که داستان زکریا نمونه ای این مسئله است. قرآن کریم در داستان جناب زکریا به
صورت کلی اشاره کرد که خداوند یحیی(ع) را به او عطا کرد ولی جزئیات تولد را بیان نفرمود ولی انجیل بیان کرده است که یحیی

بعد از پنج ماه از دعای زکریا به دنیا آمد.

وی افزود: قرآن ناگهان از داستان زکریا به داستان یحیی منتقل شده و فرموده است: يَا يَحْیَى خُذِ الْكِتَابَ بِقُوَّةٍ وَآتَیْنَاهُ الْحُكْمَ صَبِیًّا؛
اخذ بقوه در آیات دیگری هم تکرار شده است. اینکه فرموده خذالکتاب بقوه؛ در واقع نوعی تصویرسازی حسی است. حضرت یحیی
جزء انبیاء تشریعی نیست، بلکه تبلیغی است و اینکه فرمود کتاب را با قوت بگیر منظور همان کتاب پیامبر قبلی او یعنی تورات

است. علامه فرموده ممکن است مقصود از کتاب، کتب انبیاء گذشته مانند تورات و انجیل و زبور باشد.
مراد از گرفتن با قوت کتاب

استاد حوزه علمیه بیان کرد: به تعبیر علامه طباطبایی، مراد از با قوت گرفتن کتاب، باور و عمل عمیق به معارف کتب الهی است.
اینکه به پیامبری گفته شود به این کتاب باور داشته باش و عمل کن، وظیفه اولیه هر پیامبری است ولی به نظر بنده مراد فراتر از
این است. کتب الهی غیر از قرآن، دچار تحریف و تغییر شدند و شاید عبارت آیه شریفه خطاب به یحیی، ناظر به این باشد که از

کتاب، صیانت کن یعنی اگر تفسیر غلطی شده تفسیر درست را بگو و اگر جایی از کتاب حذف و اضافه شده، آن را اصلاح کن.

آیت الله هادوی تهرانی بیان کرد: البته در خاتمه آیه لحن آن عوض شده و فرموده است که از کودکی ما به یحیی مقام نبوت را
دادیم. شیخ طوسی نقل کرده است که بچه ها به یحیی گفتند با هم بازی کنیم ولی یحیی در جواب آنها گفت که من برای بازی
خلق نشده ام و خداوند به همین دلیل از کودکی او را به نبوت برگزید. علامه طباطبایی فرموده است که کلمه حکم، فهم است

ولی وقتی به آیات دیگر مانند آیه ۱۶ جاثیه و ۸۲ انعام مراجعه کنیم، معلوم می شود حکم با کتاب و نبوت تفاوت دارد.

استاد سطح خارج حوزه علمیه گفت: از دید علامه تفسیر حکم به تدبیر و آداب حکمت و ... هم دلیل خاصی ندارد، ولی ممکن
است مراد از حکم، حکمت هم باشد. بنابراین از منظر علامه، یعنی یحیی در حالی که کوچک بود، دانش استواری به او دادیم که

می توانست حقایق الهی را بفهمد و این حکمت به تعبیر قرآن، خیر کثیر است.

آیت الله هادوی تهرانی اضافه کرد: در آیه ۱۳ فرموده است: وَحَنَانًا مِنْ لَدُنَّا وَزَكَاةً وَكَانَ تَقِیًّا؛ شیخ طوسی در مورد حنانا گفته است
که به معنای رحمت است و آن را از قول ابن عباس، قتاده و حسن بصری آورده ولی فراء گفته است که حنانا من لدنا یعنی یحیی
از باب رحمت برای والدین او هست. شیخ طوسی خودش مفصلا در مورد حنان، توانمندی ادبی خود را نشان داده و با استناد به

اشعار عربی آن را به معنای همان رحمت می داند.
رحمت و رابطه آن با ولایت و نبوت

استاد حوزه علمیه گفت: علامه طباطبایی هم آن را به معنای رحمت گرفته و شاید مقصود از آن، نبوت و ولایت باشد. چون در
سوره هود، وقتی نوح خواست نبوت خود را بیان کند، گفت «آتانی رحمة من عنده». به نظر بنده حنانا من لدنا به علاقه مردم به
یحیی بازگشت ندارد و فرمایش شیخ طوسی دقیق تر است. زکات هم به معنای رشد و نمو است گرچه علامه طباطبایی آن را

نمو صالح بیان کرده است.

آیت الله هادوی تهرانی بیان کرد: استعداد معنوی هم مانند سایر استعدادها در افراد مختلف است، مثلا نژاد آفریقایی های سیاه
پوست ذاتا استعداد دوندگی دارند و عمدتا در مسابقات جهانی، قهرمان می شوند و کشورهای استعماری هم سیاستشان این
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است که افراد مستعد در تمامی رشته ها را از کشورهای دیگر جذب کنند، شبیه کاری که در المپیادهای علمی انجام می دهند
و نخبگان ایرانی و کشورهای دیگر را جذب می کنند.

وی ادامه داد: مرحوم آیت الله بهاءالدینی فرمود من سه سالم بود که متوجه شدم عمه ام حالات خوش معنوی دارد یعنی یک
بچه سه ساله چنین استعداد خدادادی دارد.

استاد حوزه علمیه با اشاره به آیه ۱۴ افزود: حضرت یحیی نسبت به والدینش مهربان و نیکوکار بود و جبار و عصیانگر نبود؛ عصیان
نشانه تکبر و رفتار شیطانی است و انسان را نابود می کند. در آیه ۱۵ هم خداوند بر یحیی(ع) درود و سلام فرستاده وقتی متولد
شده و وقتی می میرد و در قیامت زنده می شود. شیخ طوسی آورده که برخی گفته اند مقصود از سلام، امنیت است ولی
علامه طباطبایی فرموده است که کلمه سلام، قریب المعنا به امن است ولی دقیقا به معنای آن نیست. ایشان امن را خالی از

چیزی که برای انسان کراهت دارد می داند ولی سلام هر چیزی است که برای انسان خوشایند است.
عظمت حضرت یحیی(ع)

استاد حوزه علمیه گفت: اینکه سلام به صورت نکره آمده است، به تعبیر علامه، نشانه بیان بزرگی و عظمت حضرت یحیی است.
از دید ایشان، برای حضرت یحیی در سه مرحله دنیا، بزرخ و قیامت، چیزی که مایه سعادت واقعی او نیست، رخ نداده است؛ البته

این به معنای آن نیست که او دچار زحمت و سختی و گرفتاری نشد بلکه ایشان را زندانی کرده و به نحو فجیعی با اره کشتند.

وی با اشاره به حادثه شهادت دوطلبه در حرم امام رضا(ع)، افزود: این مسئله حتما ضایعه و فاجعه بزرگی برای خانواده آن مرحوم
است که جا دارد، این ضایعه را به ساحت مقدس امام زمان(عج)، رهبری معظم و مراجع و خانواده محترم ایشان تسلیت بگوییم،
ولی باطن این کار شهادت در راه خدا و رسیدن به سعادت ابدی است کسی که بی گناه کشته شد و گناهش خدمتگزاری به

مردم محروم و حاشیه نشین بود.

استاد حوزه علمیه با بیان اینکه انسان ها در دنیا سه دسته هستند، تصریح کرد: یک گروه انعمت علیهم، گروه دیگر مغضوب
علیهم و گروه سوم هم ضالین هستند. اکثریت مردم در گروه ضالین و گمراهان هستند یعنی یک روز نماز می خوانند و یک روز
نمی خوانند و مال بیت المال را می خورند و رشوه می گیرند و ممکن است کار خوبی هم انجام دهند. این گروه همراه مغضوبین
به جهنم می روند مگر هدایتی تحقق یابد و توبه و شفاعتی حاصل شود زیرا در قیامت فقط دو گروه جهنمی و بهشتی بیشتر

نداریم.

هادوی تهرانی بیان کرد: در برزخ هم افراد سه دسته هستند، یک دسته در بهشت برزخی، یک گروه در جهنم برزخی و یک گروه
هم خواب هستند. انسان وقتی از دنیا می رود، یک قیامت صغری برای او برپا می شود و از او درباره خدا، پیامبر و امام و اینکه
جوانی خود را در چه راهی صرف کردی، می پرسند که همان سؤالات شب اول قبر است. (من ربک، من نبیک ...). حال اگر او در
مواجهه با این سؤالات موفق شد، به بهشت برزخی می رود و در غیر این صورت به خواب عمیقی فرو می رود و در روز قیامت

بیدار می شوند.

وی با اشاره به فواید روزه، افزود: یکی از آثار مهم صوم، سلامتی است و انسان باید مراقب جان خود باشد ولی برخی افراد مانند
آیت الله صافی با اینکه قرص های زیادی می خورد ولی خداوند به او عمر با برکت و طولانی داد کما اینکه برخی جرثومه های

فساد هم عمر طولانی دارند تا خداوند بر عذاب آنها بیفزاید چون به هیچ وجه راه اصلاح را طی نمی کنند.
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